
Protokół
dwudziestego posiedzenia, drugiej sesyi, drugiego peryodu Sepnu gali

cyjskiego z dnia 2 2. września 1868.

Obecni: JO. Książę Marszalek.
Sekretarze: ks. Barewicz, Szujski, Tarnowski St., P. Pfeiffer.

Posłów 116.

Ze strony rządu Radca c. k. Namiestnictwa Bartmański.

Protokół dziewiętnastego posiedzenia odczytany przez sekretarza Tarnowskiego przyjęty bez zarzutu.

Sekretarz Tarnowski odczytuje dalszy ciąg spisu petycyj wniesionych do d. 22. b. m.

Poseł Borysikiewicz donosi iż z powodu słabości nie może przybyć na posiedzenia sejmowe.'

Poseł Boczkowski podaje dó wiadomości Izby, iż komisya petycyjna odstąpiła petycye dc 1. 170 i 197 
do komisyi budżetowej, 1. 257 do komisyi propinacyjnej, 1. 2 2 8 , 2 0 9 , 134 , 26 2 , 155 , 166 , 266 , 78, 79 , do 
komisyi administracyjnej.

Sekretarz Tarnowski odczytuje wniosek podpisany przez p. Kabata i 14. posłów treści:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Każda para nowożeńców obowiązaną jest przed ślubem, złożyć w urzędzie gminnym 1. złr, w. a, jako 
opłatę szkolną.

2. Opłaty te mają wpływać do kas Wydziałów Rad powiatowych i mają stanowić fundusz szkolny powia
towy, będący wyłączną własnością dotyczącego powiatu i zostający pod jego zarządem.

3. Fundusze szkolne powiatowe mają służyć" wyłącznie na cele szkolne dotyczącego powiatu mianowicie:
na zakładanie i utrzymanie szkół powiatowych , na uregulowanie dotacyi szkół w gminach ubogich, na zapomogi i 
nauczycieli szkół ludowych i na stypendya dla kandydatów stanu nauczycielskiego.

Sekretarz Tarnowski odczytuje interpelacyę do komisarza rządowego podpisaną przez ks. Wojciecha Stę
pka i 15. posłów, z zapytaniem na jakiej podstawie zostało dopuszczonem dowolne obliczenia dodatku konkurencyjne
go przy plebańskich zabudowaniach mieszkalnych i gospodarskich na parochów przypadającego, bo nie od czystego 
dochodu, którego pojęcie wymaga potrącenia wszystkich wydatków na probostwie ciążących, dalej, co Wys, Rząd w 
celu sprostowania onego stosownie do §. 4., ustawy konkurencyjnej z d. 15. sierpnia 1866. zarządzić zamierza. P. 
komisarz rządowy Bartmański oświadcza iż odpowie na te jnterpelacyę na jednem z najbliższych posiedzeń.

Z porządku dziennego następuje dalszy ciąg rozpraw nad sprawozdaniem komisyi do wniosków posłów
Zyblikiewicza względem ustaw zasadniczych, i Smolki o cofnięcie uchwały z 2. Marca 1867., mianowicie dalszy ciąg
rozprawy ogólnej nad wnioskami komisyi. Za temi wnioskami przemawiają posłowie: Chrzanowski, Trzeeieski, Kozłow
ski, Zyblikiewicz, Ziemiałkowski, —  przeciw wnioskom Ludwik Wodzicki, Boczkowski, Skrzyński, Węiyk>
Gołuchowski.

Na wniosek posła Smolki Izba uchwala zamknięcie dyskusyi z pozostawieniem głosu wszystkim zapisanym
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Książę Marszałek zawiesza posiedzenie o godzinie 3. minut 45. i zarządza dalszy ciąg posiedzenia na go
dzinę 6. wieczorem. O godzinie szóstej minut 30 otwiera Książę Marszalek napowrót posiedzenie.

Przy obecności 99 posłów w dalszym ciągu rozprawy ogólnej nad wnioskami komisyi dla wniosków po
słów Smolki i Zyblikiewicza wysadzonej, przemawiają posłowie: Szujski, Sanguszko W!, Kozłowski, nareszcie spra
wozdawca za wnioskami komisyi. Zaś posłowie Pop iel, Potocki Adam, Smolka przeciw tym wnioskom, przemawia 
tudzież pan komisarz rządowy, oświadczając iż rząd wniosków komisyi w obec obowiązujących ustaw zasadniczych 
popierać nie może.

Zamknięcie posiedzenia o godzinie 9. minut 15
i

Przyszłe posiedzenie jutro o godzinie 10. rano.

Porządek dzienny.

1. Trzecie czytanie ustawy o wykluczeniu od obieralności posłów.

2. Dalszy ciąg dyskusyi nad sprawozdaniem komisyi o wniosku posła Zyblikiewicza względem ustaw zasa
dniczych i posła Smolki o cofnięcie uchwały z 2. Marca 1867.

3. Wybór delegatów do^Rady Państwa.

4. Sprawozdanie Wydziału krajowego o wyborach posłów.

Leon książę Sapieha.

Sekretarz. Sekretarz.
Pfeiffer. ks. Barew icz.



Dalszy ciąg petycyj
wniesionych do Sejmu do dnia 22. września 1868.
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271. Gmina m. Przeworska przez posła Zbyszewskiego, o przeznaczenie kwoty na wystawienie budynku 
na szkołę.

272. Wydział powiat: Krakowski, przez p. Gr0cholskiego o zmianę w ustawie drogowej.

273. Dr. Giinsberg Rudolf, suplent przy lwowskiej akademii technicznej przez posła Grocholskiego, o 
zaprowadzenie systemizowanej katedry technologii chemicznej w tej akademii w najbliższym roku 
szkolnym. '

274. P. Jakubowski Józef, właściciel uóbr Zuklin przez posła Boczkowskiego, o odpisanie zapomogi w 
kwocie 1421 złr. 93 ct. udzielonej niegdyś przez Rząd gminom Łopuszka mała i Zuklin.

275. Tworowski Franc. kapelan obrz łać. w szpitalu powszechnym tutejszym, przez posła Koczyńskiego 
o wynagrodzenie za pełnienie obowiązku kapłańskiego przy filiach szpitalu togo.

276. Wydział filii Towarzystwa pedag. w Samborze przez posła Sawczyiisklego o podwyższenie stano
wiska szkół w Samborze, i o polepszenie bytu materyalnego nauczycieli.

277. Gmina Przysietnica przez p. ks. Stępka o zniesienie ustawy o funduszu parfiaalnym zapasowym.

278. Gmina Golcowa. przez p. ks. Stępka, o zniesienie ustawy o funduszu zapasowym parafialnym.

279. Wydział powiat, w Brzozowie, przez p. ks. Stępka o zaprowadzenie rządowych magazynów soli, w 
każdem mieście powiatowem. i

280. Zwierzchność gminy m. Jarosławia, przez p. Jerzego księcia Czartoryskiego, o przeznaczenie semi- 
naryum nauczycielskiego do tegoż miasta.

281. Ludwińska Gabryela, wdowa po nauczycielu szkoły trywialnej w Balicach, przez p. Szumańczewskie- 
go , o zabezpieczenie utrzymania dla niej i 5ga dzieci.

282. Gmina Rudki przez p. Tomusia, o podwyższenie łożyska drogi rzadowrj, miedzy Rudkami a Sam
borem w Koniuszkach, z powodu przerywanej komunikacji w skutek wylewu Strwiażu.

283. Gminy Tuszyna, Białybór, Dobrynia przez p. Kulika, o zniesienie ustawy o funduszu zapasowym 
parafialnym i uregulowanie opłat za funkcye kościelne.




